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رویداد

شهروند| نمایندگان مجلس با اولویت  بررسی طرح 
»خط  مشــی اداره و نظارت بر ســازمان صداوسيما« 
مخالفت کردند. در این جلســه نماینــدگان با 110 
رأی موافــق، 89 رأی مخالــف و 10 رأی ممتنــع از 
227 نماینــده حاضر بــا اولویت این طــرح مخالفت 
کردند. عمده استدلال مخالفان نيز در مخالفت با طرح 
مذکور این بود که کشور در شرایط فعلی با معضلاتی 
چون اشتغال، بيکاری، تحریم و بسياری مسائل دیگر 
درگير اســت. علی مطهری که طراح این طرح بود در 
این جلسه پيشينه مدیریتی، فرآیند و چگونگی اداره 
صداوسيما را از  سال 68 درواقع قبل از بازنگری قانون 
اساســی تا به امروز طی نطقی در صحن توضيح داد. 
مطهری که معتقد است قانون اداره سازمان صداوسيما 
)مصوب سال 59( که به تناسب شورای سرپرستی در 
آن زمان تدوین شده، با قانون فعلی سازگار نيست. این 
نماینده مجلس به دنبال این بوده اســت که مجلس 

قانون جدیدی را برای این سازمان تصویب کند. 
صداوسيما سر و سامان بگيرد

در جلسه علنی دیروز مجلس، علی مطهری، نماینده 
تهران به  عنوان طراح اولویــت این طرح گفت که »در 
اصل 175 قانون اساســی آمده اســت خط مشــی و 
ترتيب اداره سازمان صداوسيما و نظارت بر آن را قانون 
معين می کند، قبل از بازنگری قانون اساســی در  سال 
68 صداوسيما توسط شورای سرپرستی اداره می شد 
که این شــورا مرکب از دو نفر از هر یک از قوا بود.« او 
ادامه داد: »در آن زمان جذبــه و قدرت اجرایی در این 
سازمان دیده می شد که مدیرعامل آن توسط شورای 
سرپرستی منصوب می شد، در بازنگری قانون اساسی 
در  ســال 68 شورای سرپرســتی منتفی شد و عزل و 
نصب رئيس صداوسيما در اختيار مقام معظم رهبری 
قرار گرفت و شــورایی مرکب از ریاست جمهوری، قوه 
قضائيه و مجلس شورای اســلامی برای نظارت بر این 
سازمان انتخاب شدند اما خط مشی و اداره سازمان را 
قانون باید تعيين کند.« مطهری ادامــه داد:   »قانون 
اداره سازمان صداوســيما مصوب  سال 59 است که با 
تناسب وجود شورای سرپرســتی در آن زمان تدوین 
شده است و با قانون فعلی سازگار نيست، رهبر معظم 
انقلاب اختيارات شورای سرپرســتی ثابت را تا زمان 
تصویب قانون جدید به آقای لاریجانی واگذار کرد که 
هنوز قانون جدیدی تصویب نشده است.« او تأکيد کرد: 
»از مجلس ششــم تا مجلس نهم در تلاش هستيم تا 
قانون لازم در این زمينه تدوین و تصویب شود، تصویب 
این قانون برای مجلس شورای اسلامی و کشور اکنون 

اولویت دارد و باید تکليف این قانون مشخص شود.« 
اولویت چيز دیگری است

علی ادیانی در مخالفت با اولویت بررســی این طرح 

بيان کرد که »امروز اولویت کشــور بنــا بر گفته همه 
جریانات سياســی اولویــت اقتصادی اســت. امروز 
اولویت کشور مبارزه با فساد اســت اما ما درخصوص 
طرحی صحبت می کنيم که آن ضرورتی برای اولویت 
بررســی اش وجود ندارد. اگر در خصوص صداوسيما 
قانونی وجــود ندارد، پس تاکنون بر چه اساســی این 
ســازمان اداره شــده اســت؟ امروز گرانی، بيکاری و 
فساد در اولویت کشور است و لذا اصل موضوع اولویت 

بررسی این طرح زیر سوال است.« 
چرا از قانومندشدن می ترسيد؟

بيت الله عبدالهی در موافقت با اولویت بررســی این 
طرح گفت:   »صداوسيما یک سازمان بزرگ و اثرگذار 
در زمينه های اقتصادی، سياسی و فرهنگی است؛ چرا 
عده ای از قانونمندشدن صداوسيما که عين اصل 175 
قانون اساسی است، می ترسند؟ بيش از دو دهه است 
که این ســازمان قانون منسجمی ندارد. اولویت کشور 
باید قانون مندکردن دســتگاه های دولتی باشــد.« او 
ادامه داد:   »صداوســيما بهترین دستگاه برای مبارزه 
با فساد اســت. صداوسيما بيشــترین گردش مالی را 
دارد. آیا نباید سازمانی قانون مند باشد؟ اگر صداوسيما 
توانمند شود می تواند در مقابل شبکه های ضد انقلاب 

بایستد.«
موضوع اصلی اولویت های کشور بود

یک عضو کميســيون فرهنگی مجلس در گفت وگو 
با »شــهروند« با اشــاره به ارایه طرح اداره و نظارت بر 
صداوسيما به صحن علنی مجلس، این طرح را یکی از 
موضوعات چالش برانگيز در صحن علنی مجلس خواند 
و دليل رأی نياوردن اولویتش را هم فشار برخی نهادها 

از بيرون مجلــس اعلام کرد و گفــت: »قبل از این که 
این موضوع در مجلس بررسی شــود، شنيده می شد 
که تماس هایی با تعدادی از نماینده ها گرفته شــده و 
برخی نهادها و چهره ها درخواست کرده اند که اولویت 
این طرح رأی نياورد. البته حرف نماینده های مخالف 
این بود که این طــرح واقعا اولویت ندارد اما در کنار آن 

فشارهای دیگری هم بوده است.«
اصغر مسعودی گفت: »مهمترین موضوع در تصویب 
این طرح، این اســت که تاکنون هيچ گاه صداوسيما 
در چارچوب قانونی مشــخص اداره نشده است؛ چون 
قانونی که قبلا در مورد آن وجود داشته عملا بی تأثير 
بوده اســت.« این نماینده مجلس گفــت که »یکی از 
اصلی  ترین تغييرات ســاختاری در اداره صداوســيما 
موضوع اداره هيأت امنایی ســازمان است که مباحث 
بســياری پيرامــون آن در گرفت و نهایتا مقرر شــد 
که اعضای هيأت امنای 5 نفره ســازمان صداوســيما 
توســط مقام معظم رهبری و به مدت 5  سال برگزیده 
شــوند و وظایف خاصی برای هيأت امنا در طرح اداره 
و نظارت بر ســازمان صداوسيمای جمهوری اسلامی 
ایران دیده شده است.« مســعودی در ادامه بيان کرد 
که »پيش بينی من این اســت که اگرچه اولویت این 
طرح رأی نياورد اما وقتی در زمان خودش بررسی شود 
یکی از طرح هایی خواهد بود که در صحن علنی مجلس 
بســيار مورد بحث قرار خواهد گرفــت و نمایندگان 
پيشنهادات بسياری در این خصوص به صحن مجلس 
ارایه خواهند کرد؛ به همين دليل هم فکر می کنم که 
طرح تصویب شده در کميسيون تغييرات جدی داشته 

باشد اما درنهایت تصویب شود.«

بازیگرانِ نابازیگر
یاسر نوروزی
روزنامهنگار

رضا یزدانی در سریال »از یاد رفته ها« و سجاد افشاریان 
در ســریال »برادر جان«. اینها چهره هایی بودند که در 
ســریال های ماه رمضان امسال روی آنها تاکید می شد؛ 
قاعدتا نه به لحاظ تبحر در بازیگری تلویزیون بلکه بیشتر 
به جهت عواملی خارج از حوزه تخصص. البته کسی قایل 
به محدودیت فعالیت هنرمنــدان در عرصه هایی غیر 
از تخصص شان نیســت و غیر از اینها اصولا هیچ کسی 
چنیــن کاری از عهده اش برنمی آید. همــان زمان که 
بعضی بازیگران وارد عرصه نویســندگی شدند، چنین 
مباحثی مطرح شــد؛ از حضور بهــاره رهنما و فلامک 
جنیدی گرفته تا بهنوش بختیاری و افسانه بایگان و غیره. 
همزمان عده ای از ورزشکاران هم در فیلم های سینمایی 
و سریال های تلویزیونی ظاهر شدند؛ نظیر  هادی ساعی. 
این ماجرا پیشتر البته به سیاســت هم کشیده بود که 
بررسی آن در این نوشته نمی گنجد. فعلا درحال مرور 
کارنامه ورود چهره های شناخته شــده هســتیم، در 
مدیوم هایی غیر از تخصص شــان. درواقع حضور رضا 
یزدانی و سجاد افشاریان در سریال های ماه رمضان، به 
لحاظ حضور چهره های اینچنین چیز تازه ای نیســت. 
اما دو نکته در این حضور مهم اســت؛ اول این که افکار 
عمومی دیگر آن استقبال گذشته را نسبت به این حضور 
نشان نمی دهد و دوم این که سابقه نشان داده است غیر 
از مواردی معدود، چنین نمایش های تبلیغاتی، موفقیت 
چندانی هم به دنبال نداشته. غیر از پژمان جمشیدی، چه 
چهره غیربازیگری را می شناسید که در سینما و تلویزیون 
یا تئاتر ظاهر شده باشد و نظر منتقدان عرصه را تا حدودی 
جلب کرده باشــد؟ عموم این نــوع حضورها، اخباری 
کوتاه مدت به دنبال دارند و بعد هم فراموش می شــوند. 
برای چهره مزبور هم که کارنامه درخشانی به بار نخواهد 
آورد. پس ماجرا چیست؟ به نظر می رسد تهیه کنندگان 
و کارگردانــان تلویزیونی همچنان به دنبــال پیروی از 
کلیشه ها و الگوهای پیشین هستند و به جای تنظیم و 
تدوین یک فیلمنامه قدرتمند، تلاش می کنند موفقیت 
و اعتماد مخاطبان را از طرق دیگر به دست بیاورند. بارها 
شاهد این بوده ایم که گاهی در یک فیلم سینمایی یا حتی 
سریال، چهره های چندان معروفی حضور نداشته اند، اما 
تفکر و فیلمنامه و ایده پشت جریان، چنان قدرتمند و 
فکرشده بوده که توانسته نظر خیل مردم را به خود جلب 
کند. نمونه آن می توان به سریال »وضعیت سفید« در 
دهه 90 اشاره کرد. کســی تا پیش از پخش این سریال 
حتی کاراکتر اصلــی آن را ندیده بود. این نمونه ها البته 
کاری طاقت فرسا از ســوی فیلمنامه نویس، کارگردان، 
بازیگردان و دســت اندرکاران مختلــف یک مجموعه 
می طلبد. به جای اینها اما خیلی راحت است که پول را 
سرازیر کنیم، فورا یک چهره غیربازیگر انتخاب کنیم و 
تیتر بزنیم که »رضا یزدانی در سریال ماه رمضان«. البته 
سجاد افشــاریان به هرحال فعالیت های تئاتری داشته 
است و شاید به نظر برسد نمونه مناسبی برای این نوشته 
نباشد، اما ماجرا اینجاست که افشاریان هم در دعوت در 
این سریال، نان فعالیت تئاترش را نمی خورد، بلکه صرفا 
به جهت چهره شدن بعد از شرکت در استندآپ ها اقبال 
پیدا کرده. درواقع هر دو نفــر از جریانی غیر از آن چه در 
آن بودند به کار دعوت شده اند که به نظر می رسد نتیجه 
فوق العاده ای هم نخواهد داشــت. سریال ها را ببینید و 

خودتان قضاوت کنید.

یادداشت

تابعیت برای فرزندان زنان 
ایرانی 

نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه 
علنی روز گذشته با کليات لایحه اصلاح قانون 
تعيين تکليف تابعيت فرزندان حاصل از ازدواج 
زنان ایرانی با مردان خارجــی موافقت کردند. 
محمود رحيمی جهان آبادی، نماینده مردم تربت 
جام در موافقيت با این لایحه گفت: »در  ســال 
1313 قانون انتقال تابعيت از طریق پدر تصویب 
شده اســت؛ زمانی که زن را به  عنوان یک کالا و 
وسيله در نظر می گرفتند، امروز که زن به عزت 
و کرامت رسيده و تحصيلات و جایگاه والایی در 
کشور دارد، بر اساس کدام منطق اعطای تابعيت 
یا انتقال خون از مادر به فرزند را رد و زن را از این 
حق محروم می کنيد.« البته این طرح مخالفانی 
هم داشت. ازجمله فرهاد تجری، نماینده مردم 
قصرشيرین در مجلس که در مخالفت با کليات 
این لایحه گفت: »ما قانون اعطــای تابعيت را 
داریم، این قانون بازکردن دریچه کشــور برای 
کسانی اســت که ممکن است به لحاظ امنيتی 

برای کشور مشکل ایجاد کنند.«

یکی از نماینده های مجلس از دلایل مخالفت مجلس با اولویت بررسی طرح نظارت بر صداوسيما به »شهروند« می گوید

فشار ویژه از بیرون مجلس

 

شــش ماهی از خبر اعــدام وحيد 
مظلومين، ملقب به ســلطان ســکه 
می گذرد و حالا بعــد از این مدت، روز 
گذشته صراط نيوز در خبری اعلام کرد 
نام سلطان ســکه در بين دفن شده ها 
نيست. این خبر درحالی واکنش ها را 
برانگيخته که پس از اعدام مظلومين 
هم عده ای می گفتند او زنده اســت و 
اعدام نشده؛ ادعایی که عباس جعفری 
دولت آبادی، دادســتان تهران همان 
زمان آن را مضحک خواند و گفت: »دو 
نفر از معاونان دادستان تهران در مراسم 
اجرای حکم حضور داشتند. عده ای در 
آن جا شاهد بودند و فيلمبرداری شده. 
جنازه ها تحویل گردیده؛ فيلم آن نيز 
در اختيار صداوســيما قــرار گرفته و 
صداوسيما در پخش این گونه گزارش ها 
سياست های روشــنی دارد و این که 
عده ای مدعی هســتند که حکم اجرا 

نشده ادعای مضحکی است.« 
با وجود این، در خبر صراط نيوز آمده: 
»یکی از مســئولان بهشت زهرا )س( 

با تأکيد بر این که ســلطان سکه پس 
از اعدام و تشــييع در یکی از قطعات 
بهشت زهرا دفن شــده است، عنوان 
کرد که از مراجع بالا دســتور دادند تا 
نام وحيد مظلوميــن برای جلوگيری 
از برخی اتفاقات در سامانه قرار نگيرد. 
البته خبرنگار صراط  با مراجعه به قطعه 
و ردیف محل دفن ســلطان سکه که 
مسئولان بهشــت زهرا عنوان کردند 

به صحت ماجرا دســت یافت.« علاوه 
بر وحيد مظلومين، محمداســماعيل 
قاسمی با اسم مســتعار محمد سالم 
که همزمان با مظلومين اعدام شد هم 
نامش در فهرســت بهشت زهرا وجود 

ندارد. 
 این درحالی است که پيگيری های 
»شهروند« از سعيد خال، مدیرعامل 
بهشت زهرا به جایی نرسيد و ایشان با 

ذکر این موضوع که صحبت در این باره 
باید با هماهنگی انجام شود، پاسخی به 

پرسش ها نداد.
نکته دیگر کــه در این بــاره توقع 
می رود به آن پاســخ داده شــود، این 
است که آیا دستورالعملی برای عدم 
ثبت نام برخــی از افراد در ســامانه 
بهشــت زهرا وجود دارد و اگر چنين 
است، این دســتورالعمل کجاست و 
بر چه اساسی نوشته شده است؟ چرا 
که اگر به سامانه بهشت زهرا مراجعه 
کنيــد، می بينيد نام حميــد باقری 
درمنی ملقب به »سلطان قير« در این 
سامانه وجود دارد. او یکی از بدهکاران 
بانکی بود که قوه قضائيه او را به »افساد 
فی الارض از طریــق کلاهبرداری« 
متهم کرد و فقط یکی از اتهام های او به 
معامله قير مربوط می شد که درنهایت 
در دی ماه  سال گذشته و مدتی پس از 
سلطان سکه اعدام شد و حالا نامش در 
فهرست وجود دارد و می توان قطعه ای 

که در آن دفن شده را دید. 

مردگان بی نام و نشان در سکوت بهشت زهرا
  سعيد خال، مدیر عامل بهشت زهرا درباره اسامی غایب در سامانه حاضر به توضيح نشد
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همزمان با برگزاری سی ودومين جشن گلریزان ستاد دیه کشور ویژه  کمک به آزادی زندانيان 
نيازمند، حضرت آیت الله خامنه ای  رهبر انقلاب اســلامی، مبلغ چهار ميليــارد ریال به این امر 
خداپسندانه اختصاص دادند .   جشن گلریزان هر سال در ماه مبارک  رمضان، به همت ستاد مردمی 
رسيدگی به امور دیه و کمک به زندانيان نيازمند با حضور جمعی از مسئولان و خيّرین نيکوکار  در 

تهران و شهرهای مختلف کشور برگزار می شود . 

مقام معظم رهبری:   

کمک ۴ میلیارد 
ریالی برای 
آزادی زندانیان  
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 هر کسی که در خانه شما 
حضور دارد باید بداند هنگام 
وقوع زلزله چه اقدامی انجام 

دهد حتی اگر شما موقع وقوع 
حادثه آنجا نباشيد.
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واردات خودروی دست دوم 
عملی نیست

وزیر  رحمانــی،  رضا   
صنعت، معــدن و تجارت 
گفت: »پيشــنهاد واردات 
خودروی دســت دوم به 
دليل مشکل منابع ارزی، 
درست  نيســت و باید خودروســازهای داخلی 
خودروی بيشتری توليد کنند .  « رحمانی درباره 
عدم ترخيص برخــی از کانتينر های جامانده در 
 گمرک گفت: »ماندن کانتينرها در گمرک دلایل 
خاصی داشــتند که تا حدودی هم برطرف شد .   
بخش عمده ای از آنها مشــکل حقوقی  داشتند و 
بخشی دیگر با مشــکل ارز رو به رو بودند که این 
مشکل برطرف و ارز مورد نياز تأمين شد .   مشکلات 
این کانتينرها در  کارگروه تنظيم بازار مطرح شد و 
می توان گفت تاحدودی روند ترخيص تســهيل 

شده است.« 
   

 آمریکا دروغ می گوید
 دنبال مذاکره است

کواکبیان،  مصطفی   
نماینده تهران، خطاب به 
ترامــپ رئيس جمهوری 
آمریکا، گفت: »شما دروغ 
می گویيد که بــه دنبال 
مذاکره هستيد،  بلکه به دنبال تبليغات انتخاباتی 
هستيد .   در شرایط فعلی هيچ تمایلی به مذاکره 
نداریم اما با بازگشت اتحادیه اروپا به شروط ایران 
و  در شرایط مشروط اصل مذاکره را رد نمی کنيم .   
اگر در زمينه تحریم های نفتی تجدیدنظر جدی 
نکنيــد اقدامــات و تدبير جدی تــری  اتخاذ 

می کنيم .  « 
 

به من رأی بدهید! 
ابطحی،  محمدجواد   
فراکســيون ولایی  عضو 
مجلــس، بــا اشــاره به 
انتخابــات هيات رئيســه 
مجلس، تأکيد کرد:   »با این 
شــاکله، مجلــس و  فراکســيون ها، تغييرات 
چشــمگيری در هيات رئيسه مجلس نمی بينم. 
فقط شاید دو سه نفر از اعضای هيات رئيسه جابه جا 
شوند. حتما  آقای پزشــکيان رأی می آورد. آقای 
لاریجانی شانس اول ائتلاف مستقلان و فراکسيون 
اميد اســت .   من فکر می کنم دوره آخر انتخابات 
 هيات رئيسه مجلس دهم، اميدی ها لاریجانی را 
انتخاب  کنند و بگویند او رئيس باشد بهتر است .  « او 
در بخشی از گفت وگوی خود  با اعتمادآنلاین تأکيد 
کــرد: »اگر مــن آمــدم، ولایی ها به مــن رأی 
می دهند .  « و به سوال خبرنگار مبنی بر این که آیا 
کاندیدای ریاست  مجلس در سال چهارم خواهد 

بود، پاسخ مثبت داد. 
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